

المستخلص

هدفت الدراسة لمعرفة فاعلية تصميم برنامج لتدريس مقرر التصميم الأساسي ثنائي الأبعاد بمساعده الحاسوب وذلك بغرض الاستفادة من الإمكانيات المتاحة لبرامج التصميم بالحاسوب في إعادة تنظيم وتنسيق مقرر أسس التصميم ثنائي الأبعاد وصولاً لتقوية وتعزيز الفهم والاستيعاب لمبادئ وأسس عمل التصميم المختلفة استناداً على معلومات معرفية ومشاهدات بصرية مسبقة.

أستخدم الباحث المنهج الوصفي لبناء اطار نظري متماسك ومتكامل عن سمات وخواص فنون ما قبل التاريخ وسمات وخواص فنون حضارات وادي النيل القديمة هذا بجانب إعطاء معلومات إضافية عن الثقافة البصرية و تصنيفات الفنون البصرية والأسس والمفاهيم التي تركز عليها.

أشتمل الجانب العملي للبحث على تصميم برنامج ، يتكون البرنامج من عدد مائتين وخمسة إطار Frame تضم عشر صور من الطبيعة ومائة واثنين وعشرين رسماً توضيحياً وستة تمارين نظرية وإحدى عشر تمرين تطبيقي (عملي). وذلك عن طريق برنامج العروض التقديمية لقدرته على توفير مجموعة من الأدوات لإنتاج ملفات إلكترونية تحتوي على شرائح افتراضية عليها كتابات وصور يتم عرضها عن طريق جهاز الوسائط المتعددة من قبل المعلم للطلاب. لتقويم فاعلية البرنامج استخدم الباحث استمارة تقويم كأداة لجمع البيانات من عينة التحكيم حيث تم تقديمها لهم بعد عرض البرنامج المصاحب بالشرح والإيضاح.

توصل البحث إلى أن استخدام الحاسوب في التدريس ينمي القدرة الابداعية والتخيلية وينمي القدرة المهارية والإبتكارية للطلاب ويعزز الجوانب العملية من حيث الدقة والسرعة والجودة وترسيخ المعلومات هذا بجانب قدرته على إثارة انتباه الطالب وحثه علي متابعة الدرس بتمعن.

عليه أوصى الباحث بأهمية ادماج برامج التصميم الحاسوبية الحديثة في مناهج التربية الفنية وتدريب اعضاء هيئة التدريس والطلاب بقسم التربية الفنية علي مهارات التعامل مع الحاسوب.

Abstract

The purpose of this research is to determine the effectiveness of a computer aided program to teach the program of two dimensions basic design so as to make use of the advantages of the capabilities available to programs of computer design to re-organize and coordinate the course of the foundations of the two-dimensional basic design to strengthen and enhance the understanding and comprehension of the principles and of making different designs based on cognitive information and preformed visual works.

The researcher used the descriptive approach to organize a coherent theoretical framework about prehistoric arts and the properties and features of the arts of the ancient civilizations of the Nile Valley. Also, to provide information about the concepts of the visual culture together with the classifications of the visual arts and its related principles and concepts.

The practical side of the research encompasses the design of computer aided program consists of two hundred and five Frames including ten images from nature and one hundred and twenty-two illustrations and six theoretical exercises beside eleven Practical ones Exercise. The (ppt) is used because of its ability to provide a set of tools for the production of electronic files containing virtual slides containing written text, photographs illustrations etc. which may be displayed to the students through the multimedia device during teaching. To evaluate the effectiveness of the program, the researcher used an evaluation form as a tool to collect data from a sample of arbitration presented to them after viewing the designed programmed used as an instructional aide to verbal teaching.

Major findings of the research are: The usage of the computer in teaching fosters the creativity and imaginative skills and develop innovative capabilities of the students and enhances the practical aspects in terms of accuracy, speed and quality and consolidate information next in addition to its ability to raise the students' attention and motivates them to follow the lesson carefully.

Based on the findings of the study the researcher recommended the importance of integrating modern computer design programs in art education curricula and further training of faculty members and students as well in order to develop their skills of dealing with the computer